
رشـــته  های رزمی از زمان شیوع ویروس کرونا در کشور 

به حالت تعلیق درآمده و حتی به تیم  ها این مجوز داده 

نشده تا بتوانند تمرینات تخصصی خود را آغاز کنند و 

با توجه به حضور اکثر رشته  های رزمی در المپیک این 

نگرانی وجود دارد که ورزشـــکاران ملی پوش و حرفه ای 

خیلـــی زیاد از شـــرایط ایده آل دور شـــوند و نتوانند به 

این راحتی  ها خودشـــان را به فرم پیش از این تعطیلات 

بازگردانند اما دیروز نشســـت ستاد ملی مبارزه با کرونا 

در ورزش با حضور برخی روسای فدراسیون  های ورزشی 

تشـــکیل جلســـه داد و بعد از اینکه دغدغه رشته  های 

مختلف ورزشـــی بیان شد، تصمیماتی درخصوص آغاز 

به کار چند رشته ورزشی اعلام شد. در این نشست بعد 

از مجوز آغاز رقابت  های پومســـه و تالو، به فدراســـیون 

تکواندو هم این اجازه داده شد که به خاطر شرایط خاص 

رقابت  های بین المللی، اردو های ملی را با حداقل نفرات 

آغاز کننـــد. به همین بهانه با ریحانـــه زین العابدینی، 

سرمربی تکواندوی بانوان دانشگاه آزاد دقایقی همکلام 

شدیم که ماحصل آن را در ادامه می خوانید. 

به نظر می آید تعطیلات رشته  های رزمی و تکواندو بیش 

از حد طولانی شد.

بله، این دوری از ورزش دیگر خیلی زیاد اســـت اما خب نظر 

مسئولان برای ما محترم بود و آنها می خواستند که امنیت و 

سلامت ورزشکاران را حفظ کنند. البته ما در این مدت بیکار 

نبودیم و تمرینـــات انفرادی و بعضا تمرینات تخصصی مان 

را با تعداد نفرات کم انجام داده ایم تا خیلی هم از شـــرایط 

آرمانی دور نمانیم. هرچند بازیکنانی که در سطح قهرمانی 

هستند بدون اســـتراحت و مثل گذشته در گروه  های 2، 3 

نفره تمرین خود را دنبال می کنند و به همین جهت نگرانی 

از بابت شرایط آمادگی بازیکنان وجود ندارد. اما موضوعی 

که ما را نگـــران می کند دوری بازیکنان از رقابت  هاســـت. 

مخصوصـــا در تکواندو که اســـتراحتی وجود ندارد و بچه  ها 

مدام درگیر تورنمنت  هایی هســـتند. این تعطیلات و دوری 

خیلـــی وقت بود که در تکواندو تجربه نشـــده بود و مطمئنا 

مشکلاتی را ایجاد می کند.

پس شما باید در شروع تمرینات و مسابقات کار سختی 

را پیش رو داشته باشید.

قطعـــا همین طور اســـت. من راجع به افرادی که در ســـطح 

قهرمانـــی تمرین می کنند، صحبـــت می کنم. برای آنها این 

بازی  هـــا خودش نوعی تمرین به حســـاب می آیـــد و آنها از 

بازی هایشـــان الگوبرداری می کنند و با زبان دیگر بخواهم 

بگویم بازی  های لیگ برای ورزشکاران ما بازی  های تدارکاتی 

محسوب می شود که آنها در مسابقات مهم تر شرایط بهتری 

داشته باشـــند. مشکل فقط همین نیست و برخی بازیکنان 

ما با مصدومیت مواجه شـــده اند، برخـــی   دوری چند ماهه 

و اســـتراحت تنبل شان کرده و انگیزه شـــان برای حضور در 

تمرینات و مســـابقات کاهش پیدا کرده اســـت و مهم ترین 

موضوع هم مشـــکلات روحی و روانی است که این تعطیلات 

در بچه  ها ایجاد کرده اســـت. ما شاید بتوانیم آنها را از لحاظ 

بدنی خیلی زود به فرم مطلوب برســـانیم اما مشکلات روحی 

انرژی زیادی از ما می گیرد.

حـــالا مجوز آغاز اردو های ملی داده شـــده که می تواند 

خبر امیدوار کننده برای تکواندوکاران باشد که به زودی 

بازی هایشـــان آغاز شود. از نظر شما شرایط برای شروع 

مساعد است؟ 

من از نگاه یک مربی می گویم که این دیگر هنر یک مربی است 

که تمرینات را چگونه طرح ریزی کند که کمترین خطر متوجه 

بازیکنان باشد. علاوه بر تمرینات، محل برگزاری تمرینات هم 

مهم اســـت. ما منتظر هستیم تمرینات تیم ملی آغاز شود و 

هر زمان این اتفاق بیفتد تیم دانشـــگاه آزاد هم تمریناتش را 

با رعایت پروتکل  های بهداشـــتی آغاز می کند. هرچند برای 

شروع قطعا مشـــکلاتی داریم که شاید مجبور باشیم با 70 

درصد بازیکنان مان کار را آغاز کنیم.

بـــرای فصل بعد و جـــذب نفرات جدیـــد اقدامی انجام 

داده اید؟ 

بله، ما لیســـتی از نفرات موردنظر را به مسئولان دانشگاه آزاد 

ارائه کرده ایم که بعد از اعلام رســـمی آغاز رقابت  های فصل 

جدید با این نفرات قرارداد منعقد می شود و رسما کار خود را 

برای فصل جدید رقابت  های تکواندو آغاز می کنیم.

با توجه به توافق با نفرات جدید، فکر می کنید نسبت به 

لیگ قبل تیمی قوی تر در اختیار دارید؟ 

بله، ما فصل قبل در لحظات پایانی خودمان را به رقابت  های 

لیگ رســـاندیم که اکثر بازیکنان خوب با تیم هایشان تحت 

قرارداد بودند و ما هم با نفراتی جوان پای به رقابت  ها گذاشتیم. 

اما امسال توانسته ایم با نفرات خوبی به توافق برسیم و قطعا 

تیم قدرتمند تری نسبت به سال گذشته در اختیار داریم که 

ما را به عنوان یکی از مهم ترین مدعیان کسب عنوان قهرمانی 

معرفی می کند. فقط امیدوارم هرچه ســـریع تر این شـــرایط 

کرونایی بهبود پیدا کند تا بتوانیم بدون اســـترس کار خود را 

آغاز کنیم و زندگی مان به شرایط عادی برگردد.

یونانی ها پس از مدتی دوباره به ســـراغ ستاره های فوتبال 

ایـــران آمده اند و با توجه به اخباری که در رســـانه های این 

کشور منتشر می شـــود، احتمالا از فصل آینده دو بازیکن 

ملی پوش ما دوباره به لیگ این کشور برمی گردند. احسان 

حاج صفی و کریم انصاری فرد هر دو سابقه حضور در یونان را 

در کارنامه دارند و حالا در 30 سالگی دوباره با پیشنهادهایی 

از تیم های این کشور روبه رو شده اند. مدتی پیش هم اخباری 

مبنی بر احتمال بازگشت مسعود شجاعی، دیگر لژیونر سابق 

ایرانی که سابقه بازی در پانیونیوس یونان را داشته، به این 

تیم مطرح شد اما فعلا هنوز پیشنهادی رسمی برای خرید 

او ارائه نشـــده اســـت با این حال ماجرا درباره انصاری فرد و 

حاج صفی ظاهرا جدی تر است. 

کریم دوباره در آتن
کریـــم انصاری فرد خیلی زود نامش را به عنوان یک مهاجم 

گلزن در فوتبال ایران مطرح کرد و با درخشش در تیم های 

پایه ســـایپا راهی تیم اصلی این باشـــگاه شد. پرسپولیس 

نخســـتین تیم بزرگی بود که این مهاجم جوان را به خدمت 

گرفت. او یک فصل هم در تراکتور بازی کرد و سپس راهی 

اروپا شـــد تا لژیونر شـــدن را تجربه کنـــد. حضور کریم در 

اوساســـونا چندان موفق نبود و بـــدون گلزنی در 17 بازی 

خود برای این تیم راهی یونان شـــد. پانیونیوس نخستین 

مقصد این ملی پوش ایرانی در این کشور بود و طی یک سال 

و نیم عملکرد قابل قبولی در این باشگاه داشت. انصاری فرد 

درمجموع 51 بار پیراهن این تیم را به تن کرد و توانســـت با 

15 گل و 5 پـــاس گل نامش را به عنوان یکی از مهاجمان 

خوب لیگ این کشور مطرح کند. این نمایش خوب سبب 

شد المپیاکوس، یکی از سه تیم بزرگ یونانی برای خرید او 

دست به کار شود و درنهایت در ژانویه 2017 انصاری فرد به 

این تیم پیوست. المپیاکوس در آن فصل رقابت نزدیکی با 

پائوک و پاناتینایکوس برای قهرمانی داشت و درنهایت موفق 

شد فاتح لیگ شود. انصاری فرد در طول نیم فصل حضورش 

در این باشـــگاه تنها یک گل زد اما فصل بعد اوضاع برایش 

به گونه ای دیگر رقم خورد. او خیلی زود توانســـت خود را به 

ترکیب اصلی تیمش برســـاند و در طول فصل 17 گل برای 

المپیاکوس به ثمر رساند تا فصلی عالی را پشت سر بگذارد. 

با این حال تیمش نتوانست از قهرمانی خود در لیگ دفاع 

کند و در پایان فصل در رده سوم جدول قرار گرفت. 

در پایان فصل او از این باشگاه جدا شد و مدتی بعد تصمیم 

گرفت فوتبالش را در لیگ انگلیس پیگیری کند. با این حال 

حضور در دسته چمپونشیپ )سطح دو فوتبال جزیره( برایش 

چندان راحت نبود و در رقابت های پربرخورد و سنگین این 

لیگ کمتر در ترکیب تیمش قرار گرفت و درنهایت درحالی 

کـــه در طول فصل تنها دو گل )برابر هال ســـیتی و کوئینز 

پارک رنجرز( برای تیمش زده بود از این باشـــگاه جدا شد و 

این بار به قطر رفت. 

انصاری فرد در ابتدای فصل جاری به السیلیه پیوست تا در این 

تیم قطری شانس خود را امتحان کند. این مهاجم ملی پوش 

در همان نخستین بازی خود برای تیمش موفق به گلزنی شد 

و تا این برهه از فصل توانسته 6 گل برای تیمش به ثمر برساند. 

این تیم در فاصله دو هفته مانده به پایان رقابت های این فصل 

لیگ قطر در رتبه پنجم قرار دارد و شانســـی برای صعود به 

لیگ قهرمانان آسیا در فصل آینده ندارد. در چنین شرایطی 

بازگشت به یونان می تواند گزینه ای مناسب برای او باشد. 

گفته می شـــود آاک آتن، رقیب سنتی المپیاکوس مقصد 

بعدی انصاری فرد اســـت و او با قراردادی سه ساله به لیگ 

یونان برمی گردد. آاک که قبلا مسعود شجاعی دیگر ستاره 

ایرانی را در اختیار داشـــته، در این فصل رده ســـوم لیگ را 

کســـب کرد و به لیگ اروپا راه یافت. قهرمانی این فصل نیز 

به المپیاکوس، تیم سابق این لژیونر ایرانی رسید که تنها یک 

شکســـت را در طول فصل تجربه کرد و مقتدرانه بر سکوی 

قهرمانی ایستاد. آاک در فصلی که گذشت در 36 مسابقه 

توانست 59 گل به ثمر برساند که نلسون اولیویرای پرتغالی 

با 16 و مارکو لیوایای کروات با 15 گل بهترین گلزنان این 

تیم در طول فصل بودند. هردو بازیکن یک فصل دیگر با آاک 

قرارداد دارند و درصورتی که در تابستان جاری راهی باشگاه 

دیگری نشـــوند، انصاری فرد که در لیگ قطر نیز گل های 

زیادی به ثمر نرسانده کار سختی برای رقابت با آنها خواهد 

داشـــت. مهاجم ایرانی همسری یونانی دارد و احتمالا این 

مساله نیز در بازگشت وی به لیگ این کشور بی تاثیر نیست. 

بیش از 70 سال در حسرت قهرمانی
احســـان حاج صفی دیگر بازیکنی اســـت که مورد توجه 

یونانی ها قرار گرفته و حتی گفته می شـــود کار انتقال او به 

آریس تسالونیکی تمام شده و او منتظر پایان دیدارهای این 

فصل فوتبال ایران است تا راهی این کشور شود. حاج صفی 

که سابقه حضور در لیگ یونان را دارد به همراه تراکتور فصل 

پرفراز و نشیبی را سپری کرده و احتمالا پس از مشخص شدن 

تکلیف این تیم در جام حذفی دوباره به یونان برمی گردد تا 

این بار در شهر تسالونیکی فوتبالش را ادامه دهد. 

حاج صفی فوتبالش را از ســـپاهان شروع کرد و پس از یک 

فصل حضور در تراکتور به این تیم اصفهانی برگشـــت و در 

سال 2015 نخســـتین حضورش در فوتبال اروپا را تجربه 

کـــرد. اف اس وی فرانکفورت در بوندس لیگای 2 اولین تیم 

خارجی این بازیکن چند پسته ایرانی بود. حاج صفی در طول 

یک فصلی که در آلمان حضور داشـــت 28 بار برای تیمش 

بـــه میدان رفت و بـــا دو گل و یک پاس گل فصل را به پایان 

رساند. او در بیشتر بازی ها در ترکیب اصلی تیمش حضور 

داشت و در پست های مختلف ازجمله دفاع و هافبک چپ 

و همچنین هافبک دفاعی عملکرد قابل قبولی در این تیم 

داشت. با این حال او به سپاهان برگشت و یک فصل دیگر 

هم در لیگ ایران بازی کرد. وی که در این سال ها همیشه 

جزء ملی پوشان ایران بوده یک سال بعد دوباره پیشنهاد بازی 

در اروپـــا را دریافت کرد و این بار پانیونیوس که پس از خرید 

انصاری فرد و شجاعی به بازیکنان ایرانی علاقه مند شده بود 

در سال 2017 او را به خدمت گرفت. 

پانیونیوس در دور انتخابی لیگ اروپا نیز حضور داشـــت و 

حاج صفی در سه دیدار تیمش در این تورنمنت هم فرصت 

بازی پیدا کرد اما آنها درنهایت از دور مسابقات حذف شدند و 

در لیگ نیز در طول نیم فصل حضورش 14 بار برای این تیم 

آتنی به میدان رفت که حاصل آن یک گل و دو پاس گل بود. 

عملکرد خوب او در طول نیم فصل سبب شد المپیاکوس در 

ژانویه همان ســـال او را به خدمت بگیرد. در این باشگاه اما 

او کمتـــر فرصت بازی پیدا کرد و نیم فصل دوم تنها 6 بازی 

برای آنها انجام داد. حاج صفی پس از حضوری ناموفق در 

این باشگاه مشهور یونانی به ایران برگشت و پیراهن تراکتور 

را به تن کرد. 

حالا با گذشت دو سال او که نامش در فهرست خرید تیم های 

داخلی مثل سپاهان و استقلال هم دیده می شود، فرصت 

بازگشت به لیگ یونان را پیدا کرده است. آریس تسالونیکی 

که فصل پیش نهایتا رتبه پنجم لیگ یونان را با کســـب 42 

امتیاز به دســـت آورد، مشتری جدی این ملی پوش ایرانی 

اســـت. آریس همانند آاک به دور انتخابی لیگ اروپا صعود 

کرده و حاج صفی مجددا این شـــانس را دارد تا بازی در این 

تورنمنت مهم را تجربه کند. آنها سابقه سه قهرمانی در لیگ 

یونان را در کارنامه دارند که البته آخرین مورد آن به یک سال 

پـــس از پایان جنگ جهانی دوم برمی گـــردد و پس از آنها 

هیچ گاه نتوانسته اند این افتخار را تکرار کنند.

 

رقابت 2 تیم برای حاج صفی
جالب اینجاست که با وجود اعلام خبر توافق نهایی باشگاه 

آریس با یکی از کاپیتان های تیم ملی ایران رسانه های یونان 

می گویند ممکن است این بازیکن دوباره در یونان هم تیمی 

ایرانی هم داشته باشد! سایت SDNA در همین خصوص 

مدعی شـــده حاج صفی یکی پس از دریافت پیشنهاد تیم 

آریس سالونیکی اکنون موردتوجه تیم آاکِ آتن )که اکنون 

به دنبال جذب کریم انصاری فرد است( قرار گرفته است. 
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کومان در گفت وگو با وب سایت یوفا: بایرن خانه واقعی ام است

به فرانسه خیانت نکردم
ستاره گلزن تیم فوتبال بایرن مونیخ 

تاریخی خود  با تک گل  آلمان 

اول  به تیم  را  قهرمانی مهمی 

فوتبال باشگاهی آلمان هدیه و 

البته آرزوهای خوش تیم اول پاریس را به باد داد. او درباره این مسابقه 

و حملات فرانسوی ها گفت: »من به تیم قبلی خودم خیانت نکردم، 

باید حرفه ای باشیم، این حرف ها در دنیای فوتبال دیگر خریدار ندارد.« 

مصاحبه وب سایت رسمی یوفا با کینگزلی کومان را بخوانید.

کومان 24 ساله اکنون خوش درخشیده و آینده بسیار درخشانی در 

انتظارش است. 

ممنونم، این برای من یک افتخار بزرگ است که بتوانم در تیم بزرگ بایرن مونیخ 

برای سال های سال بدرخشم، دوست ندارم از بایرن برای خود یک سکوی پرتاب 

درســـت کنم، خانه خود را پیدا کرده ام و نیازی به اسباب کشی نیست. حالا 

باید به ادامه مبارزه فکر کنم؛ مبارزه ای دلچسب و امیدوار کننده برای آینده. 

از پاری سن ژرمن آغاز کردی و حالا به خط آرزوهای پاریس پایان دادی. 

من خیانت نکردم، از تیترهایی که وب سایت های فرانسوی انتخاب کرده اند، 

تعجب می کنم، این حرف ها دیگر در دنیای فوتبال حرفه ای خریدار ندارد. بله 

کار خود را از پاری ســـن ژرمن آغاز کردم، به این تیم مدیون هستم و چیزهای 

زیادی یاد گرفتم اما به موقع از آن تیم جدا شدم و شاید بازی قرضی در یوونتوس 

انتخاب چندان مناسبی نبود و بلافاصله با حضور در لباس بایرن مونیخ مطمئن 

شدم که خانه واقعی خودم را پیدا کرده ام. 

حمله مردم فرانسه به صفحه اینستاگرامی و توییتر شما هم جالب بود.

جالب که نبود، این کمال بی انصافی اســـت، بازی باشـــگاهی چه ربطی به 

بازی ملی دارد؟ چرا من نباید دیگر به تیم ملی دعوت بشـــوم؟ مردم فرانسه 

باید فوتبال شناس تر باشند، همین مشکل اصلی فوتبال فرانسه است، باید 

بالغانه تر فکر کنیم. 

از سال 2۰15 به تیم ملی دعوت شدی، آیا باز هم تکرار خواهد شد؟

امیدوارم باز هم در خدمت فوتبال کشـــورم باشم. برای من یک افتخار بزرگ 

است که بتوانم برای تیم ملی کشورم بدرخشم و گل بزنم. من به فوتبال فرانسه 

خیانت نکرده ام بلکه اتفاقا باید مایه افتخار فوتبال فرانسه باشم، یک فرانسوی 

در فینال لیگ قهرمانان اروپا گلزنی کرده و این خیلی مهم است. 

نبودن هواداران چقدر در کیفیت بازی تاثیر داشت؟

بسیار زیاد، واقعا ناقص بود و حس خوبی نداشتیم، باید با شرایط جهان سازگار 

شویم و چاره ای نیســـت، امیدوارم این مشکل هرچه سریع تر برطرف شود و 

دوباره صدای تشـــویق هواداران، چمن زیر پایمان را بلرزاند. 

فوتبال بدون تماشاگران معنا ندارد و جشن قهرمانی ما 

هم چندان چنگی به دل نمی زد چراکه شـــادی اصلی 

این قهرمانی متعلق به مردم بود و آنها را روی ســـکوها 

تماشا نمی کردیم. 

آیا قرار اســـت پیشـــنهاد رئال مادرید یا 

بارسلونا یا حتی اینترمیلان را بررسی 

کنی؟

بررسی پیشنهاد منطقی است اما اکنون 

هیچ برنامه ای برای این موضوعات ندارم، 

هدف اصلی من ماندن در بایرن مونیخ است 

و خیال ترک تیم را ندارم. دریافت پیشـــنهاد 

از تیم های بزرگی مثل بارسلونا یا رئال مادرید 

برای من ارزشـــمند و معنادار است و به من 

برای ادامه مسیر  انگیزه می دهد. همین. 

مصاحبه  روز

  گفت وگو

2 ملی پوش ایرانی در آستانه حضور دوباره در لیگ یونان قرار دارند

بازگشت انصاری فرد و حاج صفی به سرزمین اساطیر
بابکسرانیآذر

 مترجم

زین العابدینی، سرمربی تیم تکواندو بانوان دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان«: 

تیمی در حد قهرمانی بسته ایم

سیامکخاجی
  روزنامه نگار

آرشمحمدی
  روزنامه نگار


